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Les característiques 
de la variant òmi-
cron han compor-
tat un nou ajusta-
ment de l’actuació 
al voltant de la pan-

dèmia. Segons va detallar ahir el mi-
nistre de Salut, Joan Martínez Bena-
zet, «donat que el període d’incuba-
ció amb òmicron és cada vegada més 
curt, s’han ajustat els protocols». Con-
cretament, s’han retallat els dies d’aï-
llament i de vigilància que han de se-
guir les persones que són contacte 
de positius. D’aquesta manera, si la 
persona presenta símptomes, s’hau-
rà de confinar i fer-se un test d’antí-
gens en un dispositiu –no autotest–. 
En cas que resulti negatiu, s’haurà de 
sotmetre a una TMA de forma imme-
diata. I si aquesta també resulta ne-
gativa, qui estigui immunitzat hau-
rà de restar set dies en vigilància pas-
siva –abans n’eren 10–, mentre que 

SFGA / CESTEVE

33 El ministre de Salut, Joan Martínez Benazet, ahir.

Salut redueix els dies d’aïllament i 
vigilància als contactes de positiu
L’endarreriment en l’entrega dels resultats de les 
proves TMA provoca un augment de 824 casos

Benazet apunta que s’ha avançat en la fórmula 
per reduir el preu de venda dels tests d’antígens

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil

CANVI DELS PROTOCOLS

MÉS DE 5.000 ACTIUS / En relació amb les 
dades epidemiològiques, Benazet va 
informar que les darreres 24 hores 
s’havien confirmat 824 nous posi-
tius, una xifra elevada i que segons el 
ministre «s’ha de prendre amb cau-
tela», així com totes les de les darre-
res jornades, per l’endarreriment en 
l’entrega dels resultats fruit de l’ava-
ria d’una de les màquines diagnòsti-
ques del laboratori. De fet, en el mo-
ment de la compareixença, encara 
hi havia 988 proves pendents de po-
sar al dia, si bé Benazet es va mostrar 
confiat que durant el cap de setmana 
quedi estabilitzada la situació. Així, 
de cara a la setmana vinent, el Minis-
teri de Salut desglossarà els resultats 
dia a dia, segons quan es va prendre 
la mostra, per presentar un incre-
ment dels contagis diari més fefaent. 

En qualsevol cas, aquest volum 
va suposar un increment en 402 per-
sones dels casos actius, que ahir su-

perquè volem mantenir el sistema 
educatiu obert i presencial». Sobre 
la campanya de vacunació, el minis-
tre va detallar que ja s’havien ino-
culat 151.860 vacunes, de les quals 
37.157 eren terceres dosis. I per clou-
re les dades sanitàries, Benazet va ex-
posar que les altes registrades suma-
ven 27.872, i 144 les defuncions pel 
coronavirus. 

En darrera instància, el ministre 
va assenyalar que «s’està avançant 
força» en les negociacions amb les 
farmàcies al voltant de la limitació 
del preu de venda dels tests d’antí-
gens, i que «creiem que tenim una 
fórmula que es pot aprovar la setma-
na vinent». Una fórmula que reque-
riria la seva aprovació per decret i 
que «facilitaria uns preus molt as-
sequibles». Cal recordar que Espa-
nya va limitar fa tot just una setma-
na els preus dels TRA a 2,94 euros la 
unitat. H 

Tema del dia PANDÈMIA
MUNDIAL

maven 5.009. D’aquests, n’hi havia 
vuit d’ingressats a l’Hospital Nostra 
Senyora de Meritxell: tres a planta i 
cinc a l’UCI, tots ventilats. Aquesta 
reducció, i el fet que tots els pacients 
a cures intensives estiguin infectats 
per la variant delta, fa que Benazet 
remarqui que «són unes bones xifres 
i apunten cap al que pensàvem: la 
variant òmicron és una altra covid, i 
ha mutat de tal manera que l’afecta-
ció sanitària és menor». No obstant 
això, sí que va reconèixer que la se-
va alta transmissibilitat implica una 
«afectació social molt gran».

Pel que fa a la població escolar, 
hi havia 253 aules afectades: 214 en 
vigilància activa –29 total i 185 par-
cial– i 39 en passiva. «Veiem una ve-
gada més que les escoles són el lloc 
on es va coent aquesta onada», va va-
lorar el titular de Salut, que va re-
conèixer que «era previsible» però 
que «hem de pagar aquest peatge 

«Veiem una vegada més 
que les escoles són 
el lloc on es va coent 
aquesta onada. Hem de 
pagar aquest peatge»

JOAN M. BENAZET
MINISTRE DE SALUT

els no immunitzats hauran de fer un 
aïllament de quatre dies –en lloc de 
set–, quan s’hauran de fer una altra 
TRA, que encara que sigui negativa, 
els mantindrà en vigilància passiva 
durant tres dies.

Si el contacte no té simptomato-
logia i està vacunat, s’haurà de realit-
zar un test d’antígens al cap de 48 ho-
res de la coincidència amb l’infectat, 
i romandre mentre no se’l faci en vi-
gilància passiva. Si resulta negatiu, 
haurà de seguir set dies sota aques-
ta vigilància –abans eren 10–. En can-
vi, si no s’ha rebut el vaccí, la perso-
na s’haurà de fer igualment la TRA al 
cap de 48 hores, i mentrestant, haurà 
de restar aïllada. Si el resultat és nega-
tiu, el contacte ha de romandre qua-
tre dies més aïllat –fins ara eren sis–, 
i fer-se un segon test d’antígens, que 
en cas de ser negatiu, els permetrà 
desconfinar-se, però mantenint una 
vigilància passiva de tres dies.

Hi ha 988 proves 
TMA pendents de posar 
al dia, si bé el ministre 
confia que s’estabilitzi al 
llarg del cap de setmana
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Editorial

Cada vegada 
es fa més difícil 
aprendre’s la 
gimcana 

Nou canvi de protocol en els 
positius i contactes de covid

Si per contra, la persona no està im-
munitzada, haurà d’aïllar-se quatre 
dies (en lloc de set), fer-se un altre test 
d’antígens i mantenir-se en vigilàn-
cia passiva tres dies més. 

Ara bé, si el contacte no presen-
ta simptomatologia i està vacunat, 
s’haurà de fer un test d’antígens i 
mantenir una vigilància passiva du-
rant set dies (vers els 10 anteriors). 
En canvi, si no s’està vacunat, s’hau-
rà d’aïllar quatre dies (abans n’eren 
sis) i fer-se un segon test, que si també 
resulta negatiu, li permetrà descon-
finar-se, però sota vigilància passiva 
tres dies més.

E
l ministre de Salut, Joan 
Martínez Benazet, va com-
parèixer ahir per anunciar 
un nou protocol d’actuació 
en cas de ser positiu de co-

vid o contacte. Cada vegada es fa més 
difícil aprendre’s la gimcana de tests 
i vigilàncies, malgrat que  aquestes 
tendeixen anar a la baixa, segons el 
ministre, perquè el període d’incu-
bació de l’òmicron «és més curt». La 
qüestió és que a partir d’ara, si una 
persona és contacte de positiu i pre-
senta els símptomes evidents de la 
malaltia, s’haurà de confinar i fer-se 
una prova d’antígens. En cas que re-

sulti negativa, caldrà una confirma-
ció a través d’una TMA i si, tot i així, 
continua sent negativa, i sempre que 
hagi rebut la pauta completa de vacu-
nació, romandrà en vigilància passi-
va durant set dies (abans n’eren 10). 

Tot plegat per intentar que les xi-
fres escandaloses de les últimes set-
manes –ahir superaven els 5.000 ac-
tius– amainin una mica alhora que 
les quarantenes afectin el mínim 
possible l’activitat econòmica. Les es-
coles, però, continuen sent el punt 
de «cocció» del virus, en paraules del 
ministre, amb un total de 253 aules 
afectades, 29 de les quals sota vigilàn-
cia activa total. Un peatge que, i en ai-
xò sí que sembla que tothom hi està 
d’acord, tots estem disposats a pagar 
per tal que els alumnes puguin con-
tinuant anant a classe de manera pre-
sencial. 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

E
l tabac forma part de la his-
tòria del nostre país. Els pri-
mers conreus van comen-
çar el segle XVII i, des de lla-

vors, el sector ha contribuït a fer que 
Andorra passés de tenir una econo-
mia rural i tradicional a una centra-
da sobretot en el sector del comerç i 
serveis, amb un gran i constant pro-
grés econòmic. 

A partir de la Guerra Civil espa-
nyola i de la Segona Guerra Mundi-
al, el tabac va començar a tenir una 
forta demanda arreu del món. Amb 
l’entrada a Europa de les grans mar-
ques nord-americanes, va començar 
el règim de concessions, sobretot de 
tabac ros, punt d’inflexió per a una 
expansió sense precedents. També a 
Andorra, que va veure com augmen-
tava tant la demanda que es va veure 
obligada a importar-lo. 

El sector va continuar creixent, 
fet que va motivar que, el 1974, els fa-
bricants i els pagesos d’Andorra sig-
nessin un conveni per regular la seva 
relació comercial: es va establir que 
els fabricants podien importar un 
percentatge fixat en funció del tabac 
andorrà que compraven. 

Des de llavors el tabac ha contri-
buït de manera important a les ar-
ques de l’Estat, a través de la recap-
tació de les importacions pels drets 
de Duana. Aquesta representa entre 
un 20 i un 25% dels ingressos totals 
de l’Estat (tot i que la xifra, evident-
ment, està baixant). El tabac també 
té un pes en el teixit econòmic: te-
nim sis fàbriques que proporcionen 

La finestra
oberta

El tabac a 
Andorra

600 llocs de treball, mentre que hi ha 
vora 400 colliters. La compra de colli-
ta nacional representa uns 15 mili-
ons d’euros anuals, aspecte que ga-
ranteix el manteniment de moltes 
explotacions agràries. De retruc, la 
presència d’aquest monocultiu ha 
ajudat a reduir la pressió urbanísti-
ca.

Però –és una evidència que ningú 
pot negar–, els temps estan canviant 
i el mercat del tabac està perdent pes 
a tot el món. Andorra no en queda al 
marge, i cal alinear-se amb el nou gir 
i posició que el sector té actualment 
a escala mundial. En aquest sentit, i 
per donar alternatives vàlides a la pa-
gesia del país, tenim a tràmit parla-
mentari el Projecte de llei òmnibus 
d’Agricultura. Paral·lelament, i en el 
marc de les negociacions per tancar 
un acord d’associació amb la Unió 
Europea, hem aconseguit una trans-
itòria de 30 anys per al tabac, una so-
lució que dona aire al futur del sec-
tor i que ha estat consensuada amb 
els implicats. 

A més, i també per donar respos-
ta al compromís d’Andorra amb 
l’acord d’associació, el 12 de desem-
bre del 2019 vam aprovar al Consell 
General l’adhesió al Conveni marc 
de l’OMS per al control del tabac, el 
primer tractat mundial de salut pú-
blica que té per objectiu la protec-
ció del dret a la salut de les persones. 
L’adhesió d’Andorra al conveni ha 

portat a la regulació de les mesures 
per reduir la demanda de productes 
de tabac, així com a les obligacions 
per reduir-ne l’oferta. Destaca, espe-
cialment, la prohibició de qualsevol 
mena de publicitat, promoció o pa-
trocini del tabac. 

Els darrers anys s’han fet moltes 
accions (també ciutadanes, com la 
iniciativa legislativa popular que va 
culminar en la prohibició de fumar 
a espais públics tancats). Aquest di-
jous vam aprovar-ne una de més, un 
conjunt de modificacions a normati-
ves vigents sobre el tabac per seguir 
alineats i actualitzats amb les nor-
matives europees. Concretament, es 
crea una nova categoria de tabac per 
regular aquell destinat a ser inhalat 
sense combustió, un producte molt 
en auge, també conegut com a cigar-
reta electrònica. També s’harmonit-
zen els gravàmens en la producció de 
tabac perquè tots tinguin la mateixa 
càrrega fiscal i evitar irregularitats.

El sector del tabac, ho deia a l’ini-
ci d’aquest article, ha tingut un pes 
molt rellevant en el creixement eco-
nòmic d’Andorra. Ara cal acompa-
nyar-lo en aquesta transició cap a 
nous models, a la vegada que com-
plir amb els compromisos norma-
tius internacionals contrets i prote-
gir la salut de la ciutadania del nos-
tre país. H
Conseller general del Grup Parla-
mentari Demòcrata

MONTANÉ
DAVID
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La tribuna

Tabaquisme i covid: el pitjor de tot
El consum de tabac augmenta el risc d’infeccions i provoca la inflamació de la mucosa del tracte respiratori

González Moreno

Deixar de fumar millora la funció pulmonar, tot i 
que aquest benefici és menor entre els fumadors 
de llarga durada per la lesió pulmonar acumulada

DIEGO VARA/REUTERS

PILAR tègia de maneig dels pacients hospi-
talitzats».

I és que en línies generals, el con-
sum de tabac augmenta el risc d’in-
feccions de manera general, tant 
bacterianes com víriques, i provoca 
la inflamació de la mucosa del tracte 
respiratori per l’alliberament de me-
diadors de la inflamació com la IL-8 o 
la IL-15.A més, el SARS-CoV-2 penetra 
a través de les mucoses i envaeix el 
tracte respiratori arribant al pulmó 
mitjançant receptors. Un d’aquests 
receptors és el receptor de l’enzim 
convertidor d’angiotensina (ECA-
2), el qual s’expressa amb major fre-
qüència en els macròfags alveolars i 
en els neumocitos tipus 2 dels alvè-
ols de fumadors. Això suposa que, a 
major temps d’exposició al fum del 
tabac en fumadors, major nombre 
de receptors en les seves membra-
nes i, per tant, major risc d’infecció 
pulmonar per coronavirus. A més, la 
unió a aquests receptors controlarà 
l’alliberament de ECA, la qual sem-
bla tenir un paper fonamental en la 
resposta inflamatòria de la covid-19. 
Per tant, el tabac podria jugar un pa-
per fonamental per a la infecció per 
SARS-CoV-2 i el curs de la malaltia. 

Estudis previs a aquests tenen re-
sultats contradictoris o no conclo-
ents en relació amb la prevalença del 
tabaquisme i la covid, i segons els in-
vestigadors és perquè no estan disse-
nyats per al coneixement de l’impac-
te que provoca el tabac sobre la covid 
i les dades disponibles procedeixen 
d’estudis fonamentalment asiàtics. 
També assenyalen que en discordan-
ça amb les seves troballes, alguns in-
vestigadors suggereixen un efecte 
protector del tabaquisme i la nico-
tina sobre la covid, basats en estudis 
epidemiològics on no s’ha conside-
rat l’edat ni les comorbilidats associ-
ades. En general, expliquen els inves-
tigadors de la SEMI, la majoria dels 
estudis duts a terme fins ara no dife-
rencien entre fumadors actuals i ex-
fumadors. Per tant, deixar de fumar 
millora la funció pulmonar, tot i que 
aquest benefici és menor entre els fu-
madors que han estat molt de temps 
exposats a causa de la lesió pulmo-
nar acumulada durant un període 
prolongat. H

4,5% i 8,0 vs. 6,6%, respectivament). 
A més, aquests també van rebre anti-
bioterapia empírica (91,0 vers 88,6) i 
tractaments inmunosupresors o im-
munomoduladors en percentatges 
superiors, com els corticoesteroides 
en un 41% en el grup de tabaquisme 
vers 33,8% en el de sense tabaquis-
me.

El grup amb tabaquisme va pre-
sentar més complicacions i morta-
litat durant l’ingrés que el grup sen-
se tabaquisme (52,5% vers 48,3% i 
22,5% vers 16,4%, respectivament).

La síndrome de distrès respirato-
ri agut va ser la complicació més fre-
qüent en tots dos grups, ara bé, amb 
un 28,8% de distrès moderat-sever en 
el grup de tabaquisme vers 22,2% en 
el de sense tabaquisme.

Després de l’alta va haver-hi més 
reingressos al mes, però no més mor-
talitat en el grup amb tabaquisme.

Respecte a les diferències entre fu-
madors i exfumadors, en l’estudi es 
va observar que els exfumadors eren 

L’
estudi, retrospectiu i basat 
en dades de 14.260 perso-
nes de 132 hospitals d’Es-
panya, recollides entre el 
febrer i el setembre del 

2020, conclou que els pacients fuma-
dors actius, o que havien fumat en el 
passat, i que han estat hospitalitzats 
en el context de la covid-19 van pre-
sentar una major taxa de mortalitat 
i ingrés a l’UCI que els pacients sense 
aquest hàbit. Liderat per metges in-
ternistes de la SEMI, els resultats han 
estat publicats en la revista Medicina 
Clínica amb el títol Influència de la his-
tòria de tabaquisme en l’evolució de l’hos-
pitalització en pacients covid positius: da-
des del registre SEMI-covid-19.

Els pacients inclosos en la recer-
ca van ser dividits en dos grups: amb 
hàbit actiu o passat de tabaquisme o 
no fumadors, i a tots ells, se’ls va re-
alitzar un seguiment fins a un mes 
després de l’alta. El grup amb ta-
baquisme va presentar major edat 
(69,9 anys), predominantment de se-
xe masculí (80,3%) i amb un major ín-
dex de comorbilidad. 

D’acord amb els resultats que 
llança aquesta recerca, l’evolució 
va ser pitjor en els pacients amb un 
hàbit actiu o passat de tabaquisme, 
ja que van presentar una major ta-
xa d’ingrés a l’UCI (10,4 enfront del 
8,1%), major mortalitat intrahospi-
talària (22,5 vers 16,4%) i reingrés al 
mes (5,8 vers 4%) que el grup sense 
tabaquisme. A més, els pacients amb 
tabaquisme ingressaven amb satu-
ració d’oxigen <90% en un percen-
tatge major que els pacients sense 
tabaquisme (33,9 vers 31%), mentre 
que en aquests l’afectació radiològi-
ca pulmonar era més freqüent.

Els pacients amb tabaquisme 
també presentaven un percentat-
ge major de paràmetres analítics de 
mal pronòstic. La necessitat de ven-
tilació mecànica no invasiva o inva-
siva va ser també major en els paci-
ents del grup de tabaquisme (6,5 vers 

de major edat, amb un major per-
centatge d’homes, índex de comor-
bilidat de Charlson i de dependència 
moderada-severa.

També tenien més factors de risc 
cardiovascular i comorbilidats, en-
cara que no va haver-hi diferències 
en les malalties respiratòries ni en 
insuficiència renal. Els símptomes 
clínics i paràmetres analítics van 
ser similars, igual que els ingressos 
a l’UCI i la necessitat de ventilació. 
No obstant això, els exfumadors van 
precisar en major percentatge trac-
tament immunomodulador i anti-
biòtic i van tenir més complicacions 
en l’ingrés (23,6 vers 17,6%), empitjo-
rament radiològic i progressió de la 
malaltia, així com reingressos.

El grup amb tabaquisme va pre-
sentar més complicacions i morta-
litat durant l’ingrés que el grup sen-
se tabaquisme (52,5% vers 48,3% i 
22,5% vers 16,4%, respectivament).

La síndrome de distrès respira-
tori agut va ser la complicació més 
freqüent en tots dos grups (amb un 
28,8% de distrès moderat-sever en el 
grup de tabaquisme vers 22,2% en el 
de sense tabaquisme).

Els investigadors conclouen,  
doncs i a falta de més estudis pros-
pectius, que és necessari entendre 
el tabac com un factor de risc de ma-
la evolució, i «realitzar una valora-
ció adequada de l’antecedent de ta-
baquisme a l’ingrés, la qual cosa 
podria ajudar-nos a plantejar l’estra-
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Nacional Pàgines 6 a 12

A
questa primavera la Gene-
ralitat de Catalunya impul-
sarà una consulta popular 
sobre la possibilitat que el 

Pirineu català aculli els Jocs Olím-
pics d’Hivern del 2030. Hi votaran 
els veïns de la vegueria de l’Alt Piri-
neu i l’Aran i el resultat farà decan-
tar si es presenta o no la candidatu-
ra. En cas que el resultat sigui posi-
tiu, la voluntat del govern català és 
que Andorra també hi sigui inclosa 
i, fins i tot, s’abasti territori arago-
nès i francès. En aquest sentit, i ar-
ran d’una entrevista en un mitjà de 
comunicació del país, la conselle-
ra d’Acció Exterior de la Generali-
tat, Victòria Alsina, va considerar 
que el Principat és «un soci impres-
cindible» en el projecte. «Apostem 
per una candidatura inclusiva, que 
tingui en compte tots els actors del 
Pirineu», va deixar palès Alsina en 
un tuit. 

Així mateix, cal recordar que el 
Principat sempre ha estat molt pre-
sent en aquesta possibilitat; el mi-
nistre de Presidència, Economia i 

ACN/ALBERT LIJARCIO

33 Uns esquiadors baixen a les pistes de Masella, a la Cerdanya.

Catalunya farà un referèndum al 
Pirineu sobre els Jocs d’Hivern
El 75% de la població ho veu positiu i la Generalitat afirma que Andorra «és un soci imprescindible»

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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CANDIDATURA OLÍMPICA

Empresa, Jordi Gallardo, ja va de-
clarar el passat mes d’octubre en 
la 32a Trobada Empresarial del Pi-
rineu que «el Govern ha demostrat 
la seva predisposició i ganes» de 
formar de la candidatura olímpi-
ca. Tot i reconèixer que el Principat 
mai serà capaç d’acollir un projecte 
d’aquestes característiques en soli-
tari, el titular de Presidència sí que 
va proposar les instal·lacions andor-
ranes ja existents per a algunes dis-
ciplines, especialment les relacio-
nades amb la neu. De fet, en l’entre-
vista Alsina apunta que Andorra és 
«un país de muntanya», tot fent re-
ferència a l’organització de les fi-
nals de la Copa del Món d’esquí de 
l’any que ve i també lloa la infraes-
tructura econòmica i hotelera vi-
gent i necessària pel bon funciona-
ment d’uns jocs.

La notícia del referèndum de la 
primavera coincideix amb la pu-
blicació d’una enquesta que mos-
tra que el 74,6% dels ciutadans de 
l’Alt Pirineu i Aran creu que la ce-
lebració d’uns Jocs Olímpics d’Hi-
vern seria «interessant» per al Piri-
neu, mentre que el 20,7% opina el 

El Principat ja ha 
mostrat en diverses 
ocasions la seva 
predisposició a formar 
part del projecte

contrari. En la mateixa s’assenya-
la que el 73,3% del conjunt de la so-
cietat catalana també considera po-
sitiva per al territori la proposta de 
fer uns Jocs al 2030, i el 68,1% opina 
que beneficiaria tot Catalunya. En-
tre els aspectes que més es valoren, 
destaquen la millora de les infraes-
tructures, la promoció, la interna-
cionalització i la creació d’ocupa-
ció. Pel que fa a les preocupacions 
que genera, esmenten el cost econò-
mic, l’impacte ambiental i el llegat 
que en quedarà.

L’enquesta s’ha fet a 1.506 perso-
nes, de les quals 300 (una cinquena 
part del total) són habitants de la ve-
gueria de l’Alt Pirineu i Aran. L’ac-
ció ha estat encarregada per la Di-
recció General d’Anàlisi i Prospec-
tiva, i s’ha dut a terme per saber les 
necessitats del territori, la percep-
ció, l’interès i coneixement sobre el 
projecte, així com quines oportuni-
tats i dubtes s’identifiquen. El son-
deig es va desenvolupar entre el 9 i 
el 20 de desembre de l’any passat.

El resultat final constata que la 
millora de les infraestructures és 
el principal repte per al Pirineu. Ai-

vell internacional, especialment a 
l’Aran, el Pallars Jussà, el Pallars So-
birà, l’Alta Ribagorça l’Alt Urgell i 
la Cerdanya.

Per contra, per als detractors del 
projecte, el motiu principal de re-
buig a la cita olímpica és el cost eco-
nòmic que tindrien (un 53% per als 
catalans i un 55% per a la gent del Pi-
rineu) i el fet de no percebre’s com 
una prioritat. La creació d’infraes-
tructures que puguin quedar aban-
donades després dels Jocs és el prin-
cipal risc percebut tant pel territori 
(45%) com pels catalans en general 
(47%).

L’impacte mediambiental que 
podrien generar també se situa 
com una de les principals preocu-
pacions. El fet de no disposar de neu 
suficient seria el segon risc identi-
ficat per un 36% dels sondejats del 
Pirineu, i en el cas del conjunt de 
Catalunya, aquest temor el té un 
31% dels enquestats. També desta-
ca la preocupació de la societat que 
l’ocupació sigui precària i tempo-
ral o que el turisme que generin els 
Jocs no sigui sostenible, segons va 
informar RàdioSeu. H 

xí ho assenyala el 25% de les perso-
nes d’arreu de Catalunya que han 
estat consultades, i també el 34% 
de la gent de la vegueria de l’Alt Pi-
rineu i Aran entrevistada. Els ciuta-
dans del Pirineu afegeixen als rep-
tes la millora dels serveis sanitaris, 
la potenciació dels serveis d’oci, la 
millora del transport públic i l’atu-
rada del despoblament o l’envelli-
ment de la població, així com la cre-
ació d’ocupació.

ALT CONEIXEMENT DEL PROJECTE/ En ge-
neral, hi ha coneixement del pro-
jecte dels Jocs Olímpics d’Hivern 
2030. El 66% de la societat catala-
na i el 82% de ciutadans del Pirineu 
n’estan al corrent. El 64,4% de les 
opinions espontànies sobre els Jocs 
entre la societat catalana, i el 61,7% 
entre la ciutadania de l’Alt Pirineu 
i Aran, són positives, segons l’en-
questa. Destaquen els aspectes fa-
vorables en general (47,1%) i la po-
tencial millora econòmica (10,3%). 
La gran majoria de la població con-
sultada està d’acord en el fet que 
contribuirien a augmentar el turis-
me i la visibilitat del Pirineu a ni-

Les principals 
preocupacions de la 
ciutadania són el cost 
econòmic, l’impacte 
ambiental i el llegat
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ARXIU ANA

33 Un establiment comercial de venda de productes d’alimentació.

@albert_belis

ECONOMIA

L’ 
Associació de Consumi-
dor i Usuaris (ACU) denun-
cia que la taxa verda que 
ha entrat en vigor a prin-

cipis d’any afecta directament no 
només els preus dels hidrocarburs, 
sinó també, per exemple, els de 
l’alimentació, ja que les mercade-
ries d’aquest ram arriben a Andor-
ra per carretera. Tot i això, aquest 

L’ACU denuncia que la taxa verda 
incrementa preus a l’alimentació
Avisa que Andorra cada vegada és «menys atractiva» per als treballadors de fora

ALBERT BELIS
ESCALDES-ENGORDANY

increment que ja estan notant els 
consumidors en les seves butxa-
ques aquests dies quan van a fer la 
compra al supermercat, no s’ha vist 
reflectit en les dades de l’Índex de 
Preus al Consum (IPC) de l’any ante-
rior, que s’ha incrementat un 3,3% 
i que s’ha conegut recentment, ja 
que aquesta taxa afectarà l’IPC del 
2022. «Ja fa dies que teníem clar que 
el preu de la vida en general s’està 
pujant, però, com sempre, el que no 
acompanyen són els salaris. A prin-

A. L.

33 L’entrada a l’agència de protecció de dades.

La nova llei de protecció de dades 
entrarà en vigor el mes de maig

La nova Llei qualificada de protec-
ció de dades personals (LQPD), que es 
va publicar el 28 d’octubre del 2021 
després d’aprovar-se al Consell Ge-
neral, entrarà en vigor a partir del 
maig del 2022. «Aquest nou text 
normatiu fa que el Dia de Protecció 
de Dades d’enguany sigui especial-
ment rellevant, ja que la nova llei in-
trodueix noves obligacions que hau-
ran de complir tots aquells que trac-
tin dades personals», va afirmar ahir 
en un comunicat l’Agència Andor-
rana de Protecció de Dades (APDA).

El 28 de gener se celebrarà el Dia 
de la Protecció de Dades, data pro-
clamada per la Comissió Europea, 
el Consell d’Europa i les autoritats 
de protecció de dades dels països 
signants de la Convenció 108, «amb 
l’objectiu d’impulsar el coneixe-
ment entre els ciutadans dels drets 
que tenen en matèria de protecció 
de dades, de manera que es puguin 
familiaritzar amb un dret fonamen-
tal, que malgrat que sigui menys co-
negut, és present en totes les facetes 
de la vida quotidiana».

El 26 d’abril del 2006 el Consell 
d’Europa va establir el 28 de gener 
com a data per celebrar, amb caràc-
ter anual, del Dia de la Protecció de 
Dades a Europa, i commemorar, ai-
xí, l’aniversari de la signatura del 
Conveni 108 del Consell d’Europa 

per la protecció de les persones pel 
que fa al tractament automatitzat 
de dades de caràcter personal.

GUIA INFORMATIVA / Per tal d’ajudar a 
esclarir les noves obligacions, l’AP-
DA participa en aquesta jornada 
amb la publicació de la guia infor-
mativa Principals canvis en la nova 
normativa de protecció de dades: la Llei 
29/2021, del 28 d’octubre, qualificada 
de protecció de dades personals (LQPD), 
disponible el proper 28 de gener de 
2022 a la seva pàgina web. Aquesta 
serà la primera d’una sèrie de publi-
cacions que l’entitat difondrà per tal 
de proporcionar el màxim nombre 
possible d’eines d’acompanyament 
als responsables de tractament i a 
totes les persones que hi estiguin in-
teressades. H

El 28 de gener tindrà lloc 
el dia mundial per impulsar 
el coneixement dels drets

SEGURETAT

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

cipi d’any ja estem veient un incre-
ment afegit a l’alimentació, perquè 
se li ha de sumar l’augment de la ta-
xa verda pel tema del combustible, 
i això va en detriment del consumi-
dor», va afirmar el president de l’en-
titat, Lluís Ferreira.

Els sectors que més han fet aug-
mentar l’IPC del 2021 han estat el 
vestit i calçat, així com precisament 
l’alimentació i les begudes no alco-
hòliques. Sobre l’impost als hidro-
carburs, Ferreira va recordar que 

«no serà que no hem avisat, vam fer 
una recollida de signatures i, tot 
que va ser un èxit, no es podia saber, 
i sí que es podia saber, i nosaltres 
ho vam denunciar». L’ACU va dema-
nar que l’aplicació de la taxa verda 
s’ajornés com a mínim un any per-
què «anés avançat la pandèmia i mi-
rar cap on anava l’economia, o bé 
que es repercutís en els impostos es-
pecials, però al final el que han fet és 
crear un altre impost sobre un ma-
teix producte». A més, va afegir, «hi 

ha el tema de la llum, que ens van 
dir que no ens afectaria, però FEDA 
ja ens va explicar tot el contrari, que 
de moment se’n faran càrrec ells i 
que al final s’haurà de repercutir».

Amb aquesta situació, l’entitat 
avisa que si els salaris no s’incre-
menten en paral·lel a l’augment de 
l’IPC, «Andorra cada cop serà menys 
atractiva per als treballadors que 
vinguin de fora, i som un país de ser-
veis, així que necessitem els emple-
ats per poder donar aquests serveis. 
Sobre la qualitat d’aquest servei que 
alguns reclamen ja ni en parlem, 
sinó simplement de tenir una per-
sona que el pugui donar, i això co-
mença a ser complicat», va assegu-
rar Ferreira.

MENYS POSSIBILITATS / El president de 
l’ACU va posar l’exemple que si un 
treballador pot optar entre un sa-
lari base igual a Espanya i a Andor-
ra, però a l’estat espanyol hi ha més 
ofertes de treballar on triar i, tot i 
que s’hi paguen més impostos, és 
possible optar a un lloguer més eco-
nòmic en cas de viure fora dels nu-
clis urbans o més turístics, «potser 
no compensa», ja que «aquí no tro-
baràs cap pis per menys de 500 eu-
ros de lloguer». «El problema –va 
concloure– és que a fora tens dife-
rents opcions, i aquí l’opció està fo-
ra del país, perquè pots anar a viure 
a la Seu d’Urgell, però automàtica-
ment et converteixes en un resident 
fiscal d’un altre país». H

«Comença a ser 
complicat trobar les 
persones que puguin 
donar els serveis, així 
que de la qualitat ja ni 
en parlem»

Lluís Ferreira
PRESIDENT DE L’ACU
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33 La cruïlla entre el carrer Santa Anna i l’avinguda de les Escoles d’Escaldes-Engordany.

@PeriodicAND

SEGURETAT VIÀRIA

E
l Comú d’Escaldes-Engor-
dany valora com un «èxit» 
la modificació del trànsit 
realitzada a la cruïlla de les 

Escoles de la parròquia. Així ho va 
manifestar ahir la cònsol major es-
caldenca, Rosa Gili, que va asseve-
rar que la reorganització de la cir-
culació ha permès reduir a zero els 
sinistres a l’indret, tot recordant 
que fins a mitjan juliol de l’any pas-
sat resultava una zona perillosa. «Ja 
no hi ha sinistralitat a l’encreua-
ment, la prova ha estat tot un èxit 
perquè ha permès una convivència 
molt més harmònica entre els via-
nants i els vehicles», va indicar.

En aquest sentit, va puntualit-
zar que és cert que durant els sis me-
sos que porta la modificació en vi-
gor «hi ha hagut un incident», pe-
rò posa en relleu que «no va tenir 
res a veure amb els ajustaments fets 
per millorar el trànsit i la segure-
tat», tot apuntant que va ser un des-
cuit. Per aquest motiu, va assegu-
rar que des de la corporació no es 
preveu retornar a la situació ante-
rior i mantindran, de moment, la 
modificació tal com està. Gili tam-
bé va comentar que l’encreuament 
entre el carrer Santa Anna i l’avin-
guda de les Escoles era un «punt ne-
gre» de la xarxa viària, on s’han pro-
duït 16 xocs des del 2019, concre-
tament, sis el 2019, sis l’any passat 
i quatre fins a l’aplicació del canvi 
circulatori.

A més, la cònsol va avançar que 
s’està duent a terme un estudi, en 
concordança amb el projecte del 
futur aparcament davant de l’Es-
glésia, per acabar «de definir qui-

Èxit en la modificació del trànsit a 
la cruïlla de les Escoles d’Escaldes
Gili afirma que la reorganizació de la zona ha permès reduir la sinistralitat a zero

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

na serà la forma definitiva que s’es-
tablirà a la cruïlla i a la rotonda de 
la plaça de les Pubilles», per la qual 
cosa, va assenyalar que al llarg dels 
pròxims mesos hi poden tornar a 
haver canvis a la zona per garantir 
la seguretat.

Cal recordar que la modificació 
del trànsit afecta els vehicles que 
circulen per l’avinguda de les Esco-
les en direcció a la parròquia d’En-
camp, els quals són desviats cap a 
la plaça de les Pubilles per baixar 

fins a la rotonda del carrer Prat 
Gran amb Parnal, des d’on poden 
reincorporar-se a la via habitual per 
anar en direcció a la parròquia en-
campadana. Fins al passat 20 de ju-
liol, els automòbils que baixaven 
per les escoles havien de cedir el pas 
als que provenien del carrer Santa 
Anna, un fet que provocava diver-
sos accidents de circulació a causa 
del volum de trànsit i la manca de 
visibilitat de la zona, segons va in-
formar l’ANA. H

SFGA/C.ESTEVE

33 Sílvia Riva, Katalin Tóth i Maria Ubach, abans de la inauguració.

La ministra d’Afers Exteriors, Ma-
ria Ubach, i la cònsol major de la 
Massana, Olga Molné, van assistir 
ahir a l’acte d’inauguració de l’ex-
posició fotogràfica hongaresa New 
Visegrad Photography. L’acte tam-
bé va comptar amb la presència 
de l’ambaixadora d’Hongria a Ma-
drid, Katalin Tóth, i de la curadora 
i co-comissaria de l’exposició, Kris-
tina Löbl. 

L’acte va ser co-organitzat con-
juntament a dues bandes. Per un 
costat, el Ministeri d’Afers Exteri-
ors i el Comú de la Massana, i per 
l’altre el Ministeri d’Afers Exteriors 
i de Comerç d’Hongria, arran de la 

L’exposició es podrà 
veure fins al 4 de febrer a 
la closeta de la Massana

AFERS EXTERIORS

EL PERIÒDIC
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Ubach assisteix a l’estrena de 
‘New Visegrad Photography’

La covid-19 retarda 
el Mountain Music

Visita guiada al «cor 
de la central» de FEDA

FESTIVAL 3L’evolució de l’actual 
situació sanitària al país obliga 
a canviar el calendari de les ac-
tuacions previstes a l’Andorra 
Mountain Music Winter Edition. 
D’aquesta manera, el festival de 
música arrencarà dues setmanes 
més tard del previst inicialment i 
comptarà amb un total de quatre 
actuacions a càrrec de diferents 
DJ de renom internacional. Així 
es va decidir dijous seguint les re-
comanacions establertes pel Mi-
nisteri de Salut. Durant aquestes 
últimes setmanes, els organitza-
dors d’aquest esdeveniment han 
anat seguint de ben a prop l’evo-
lució de la pandèmia i han consi-
derat oportú posposar el festival 
15 dies amb l’objectiu de garan-
tir la seguretat dels assistents tot 
esperant que la situació sanitària 
millori i que les restriccions actu-
als es flexibilitzin.

MUSEU 3A partir del 30 de gener, 
entre les 11.00 i les 13.00 hores, 
FEDA convida els visitants del 
Museu de l’Electricitat a conèi-
xer els secrets de la producció de 
l’energia hidràulica amb un viat-
ge al cor de la central. «L’energia hi-
dràulica és una energia 100% re-
novable i a Andorra tenim la sort 
de gaudir d’una central que pro-
dueix una part de l’energia que 
consumim a Andorra. Una expe-
riència que et permetrà desco-
brir com funciona i com es crea 
aquest tipus d’energia gràcies 
a un dels recursos naturals més 
apreciats, l’aigua», va informar 
ahir la companyia a través del 
seu compte de Twitter. L’activi-
tat, que és gratuïta, està pensada 
per a majors de vuit anys i per ins-
criure’s cal enviar un correu elec-
trònic a fedacultura@feda.ad. 

breus

El canvi afecta els 
veïns que circulen en 
direcció Encamp i que 
són desviats cap a la 
plaça de les Pubilles

presidència hongaresa del Grup Vi-
segrad V4, l’International Visegrad 
Fund i l’entitat EDGE Communica-
tions, una agència d’art hongaresa 
i principal organitzadora. 

L’exposició New Visegrad Photo-
graphy és una iniciativa única que 
presenta una selecció d’obres d’un 
grup destacat d’artistes acabats de 

graduar en universitats d’art de la 
República Txeca, Hongria, Polònia 
i Eslovàquia (Grup de Visegrad –
V4). L’exposició fotogràfica és reco-
neguda com una «marca pròpia», 
i ja ha visitat diverses ciutats ar-
reu del món com Viena, Berlin, Tel 
Aviv, Nova York i Barcelona.

L’exposició fotogràfica s’exhibi-
rà a Andorra a la sala closeta peti-
ta del Comú de la Massana durant 
dues setmanes, fins al 4 de febrer, 
i estarà oberta al públic en horari 
d’11.00 a 17.00, tal com va infor-
mar el Govern. H

SFGA / CESTEVE

ESPOT I CALVÓ VISITEN CASA TONIVILA
Sant Julià de Lòria q El cap de Govern, Xavier Espot, i la ministra de Medi 
Ambient, Agricultura i Sostenibilitat, Sílvia Calvó, van visitar ahir l’explotació 
agrària de casa Tonivila. L’estada els va permetre copsar de primera mà el 
procés per a l’assoliment de la Carn de Qualitat Controlada d’Andorra. 
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«Ja fa temps que Andorra és un 
Silicon Valley i no s’ha aprofitat»
ROGER ESPUGA Cofundador de l’empresa andorrana Five Media Clan

Roger Espuga és cofundador de l’em-
presa andorrana Five Media Clan 
juntament amb Dani Lorenzo i Ser-
gi Martí. Va estudiar Direcció i Admi-
nistració d’Empreses a la universitat 
IQS de Barcelona i va fer dos màsters 
a Boston: un sobre negoci internaci-
onal i un altre sobre data analítics, 
aquest últim de manera virtual des 
d’Andorra per culpa de la pandèmia. 
La covid, però, va ser el motiu pel 
qual va sorgir la idea de fundar l’em-
presa amb dos amics seus, Lorenzo 
i Martí, el novembre del 2020, tot i 
que el projecte no va sortir a la llum 
fins a l’abril del 2021 després de fit-
xar a dos streamers de renom: RickyE-
dit i MateoZ.

–Five Media Clan és la primera orga-
nització d’eSports, d’entreteniment i 
lifestyle d’Andorra.
–A l’ecosistema dels eSports i en-
treteniment digital hi ha tres sec-
tors: l’individual, que són els strea-
mers més coneguts com RickyEdit o 
Ibai; els equips de competició i els de 
creació de contingut. Nosaltres hem 
creat un equip, en aquest cas de Fort-
nite, i una organització on hem eng-
lobat els streamers que creiem que te-
nen el millor perfil, amb una imatge 
i unes característiques que ens agra-
den, i d’aquí hem creat una marca 
que els engloba. Ens encarreguem 
de vendre merchandising, de preparar 
esdeveniments presencials, organit-
zar sessions de fotos, oferir propostes 
professionals per desenvolupar la se-
va imatge i contactar amb marques 
que puguin col·laborar amb ells.

–En quins projectes estan treballant 
des de Five Media Clan?
–Estem pensant a expandir-nos en 
altres eSports i crear les nostres prò-
pies instal·lacions al Principat, espe-
cialment, perquè som d’aquí i volem 
esdevenir la primera marca ando-
rrana en eSports, promotora tant a 
escala nacional com internacional. 
Tanmateix, la nostra intenció aquest 
2022 és tenir un equip de Valorant.

–El Valorant és un videojoc d’equip. 
Això vol dir que Five Media Clan se 
centrarà més en la competició?
–Ens agrada el tema de la competi-
ció, però ens centrem molt més en 
la creació de contingut i una mar-
ca més lifestyle, perquè és comercial-
ment més atractiva per les marques. 
La competició requereix molta més 
inversió de capitals, molta més es-
tructura empresarial, que al princi-
pi no pots tenir. Només fa nou mesos 
que estem actius i per invertir només 
en eSports s’ha de tenir una previsió 
mínima d’inversió de 200.000 euros.

–Quina projecció econòmica tenen 
per a finals de 2022?
–La projecció que tenim per a finals 
d’aquest any és arribar als 150.000 

LAIA BAUTISTA SERVAT
ESCALDES-ENGORDANY

@laia_bautista
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demostrat per exemple Ibai que va 
organitzar des d’un combat de boxa 
a un campionat mundial de globus 
amb Gerard Piqué.

–Quin impacte considera que tenen 
els eSports a Andorra?
–Com vaig dir a la convenció GES-X 
que es va celebrar al Principat, crec 
que s’ha de distingir entre els eS-
ports i l’entreteniment digital. El 
punt fort d’Andorra no són els eS-
ports en si, perquè la competició és 
molt descentralitzada. Tot i que el país 
sí que té potencial per fer-ho perquè 
si es construeix la infraestructura, 
es poden fer coses interessants, però 
el potencial que té Andorra és en 
l’àmbit de streamers i de creadors de 
contingut. Fa més de cinc anys que 
viuen molts dels streamers més im-
portants del món i el potencial co-
mercial que té Andorra amb aquests 
nois és molt gran, així i tot, no s’ha 

euros, uns beneficis que ens arriben 
per dues vies principals: les campan-
yes comercials amb marques i la ven-
da de merchandising o roba.

–I empresarial?
–D’ençà que vam començar, el 
creixement va ser exponencial i ha 
superat les nostres expectatives amb 
escreixos, però a curt i a llarg ter-
mini tenim els mateixos objectius: 
convertir-nos en el club i en la mar-
ca més potent hispanoparlant, que 
el màxim de persones s’identifiqui 
amb la nostra marca a partir dels 
nostres streamers, organitzar esde-
veniments a gran escala, expandir-
se a altres països traspassant barre-
res lingüístiques, transcendir més 
amb el sector gaming i poder organit-
zar un concert, nacional o interna-
cional, on assisteixin streamers i es-
trelles musicals. Al final no hi ha lí-
mits en aquest sector com així ho ha 

«Volem esdevenir 
la primera marca 
andorrana en 
eSports promotora 
tant a escala nacional 
com internacional»

«Hem rebut 
lamentablement 
bastants no de part 
d’empreses del 
Principat i això ha 
sigut una decepció»

FIVE MEDIA CLAN

33 El cofundador de l’empresa andorrana Five Media Clan Roger Espuga.

aprofitat fins ara.

–En relació amb els eSports, estan 
treballant amb persones del Princi-
pat o més aviat de l’Estat espanyol?
–Si volem posar-nos a competir, s’ha 
de fer un equip competitiu nacional 
en l’àmbit espanyol, perquè és on 
hi ha una inversió bastant elevada. 
Per tant, en el cas que fem un equip 
competitiu d’eSports, evidentment 
buscarem els millors d’Espanya per 
competir en l’àmbit espanyol. 

–Han hagut d’inveritir molts diners 
per poder tirar endavant el projecte o 
han rebut finançament d’empreses?
–Tot i que sí que vam rebre una míni-
ma inversió, nosaltres vam comen-
çar amb molt pocs diners, perquè de 
seguida vam treballar amb els cre-
adors de contingut. En aquest sec-
tor es pot començar de dues mane-
res: per la competició formant un 
equip i provant sort a veure si gua-
nyes tornejos o crear una marca que 
sigui atractiva i que pugui ser molt 
més comercial en què englobi tots 
els creadors de contingut. En aquest 
sentit, vam estudiar el format per no 
haver-nos d’endeutar i van escollir 
la creació de contingut, aprofitant 
que Andorra és un atractiu número 
u en aquest sector.

–Van contactar amb els influencers 
RickyEdit i MateoZ?
–Sí, tot i que també vam contactar 
amb altres que o no ens van respon-
dre o van declinar la nostra propos-
ta. En canvi, amb RickyEdit i Ma-
teoZ va ser diferent. Els vam presen-
tar el projecte i els hi va encantar la 
idea i, a més, van venir a residir a An-
dorra, el que facilita encara més la 
col·laboració. Tant RickyEdit com 
MateoZ van tenir una bona predispo-
sició a tirar endavant el nostre pro-
jecte i això ha repercutit de mane-
ra positiva, ja que gran part de l’èxit 
que tenim ara és gràcies a ells que 
són les cares de la nostra marca. Grà-
cies a ells i la comunitat que tenen 
darrere hem guanyat aquest presti-
gi i ens hem pogut expandir fins al 
punt de permetre’ns fitxar els juga-
dors de Fortnite que tenim. Al final 
és una comunitat en la qual ens re-
troalimentem entre tots: si ets pe-
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33 Roger Espuga, Rickyedit i Dani Lorenzo a l’entrega de premis Esland a Barcelona.

van agradar i considero que molts 
d’ells van ser encertats.

–Què en pensa sobre l’organització 
dels premis Esland? Considera que 
els premis per a creadors de con-
tingut s’haurien de reconèixer dins 
del món de les arts?
–Està bé diferenciar, però per 
exemple dins de la gala dels pre-
mis Esland hi va haver el premi a 
la millor cançó. Avui dia hi ha bas-
tants streamers com, en aquest cas, 

RickyEdit i Agustin51 que han co-
mençat a fer cançons per diversifi-
car la seva imatge. Al final crec que 
tots els sectors es van barrejant en 
certa manera i al final tenen la ma-
teixa importància. A més, crec que 
avui en dia les mètriques d’un can-
tant no tenen res a envejar-li a les 
d’un streamer i un exemple d’això 
va ser el cantant Rojuu que va fer 
una col·laboració amb Orslok i van 
estar nominats a la millor cançó de 
l’any. H

tit i entres al mateix equip que està 
el RickyEdit o el MateoZ, al final fas 
projectes conjunts amb ells, vas als 
esdeveniments amb ells i això ajuda 
a fer-te créixer.

–Pel que fa a l’entreteniment i al li-
festyle en què se centren?
–Nosaltres ens centrem en el món 
del Twitch, de l’streaming i del ga-
ming. Concretament, treballem a 
traslladar una imatge a l’exterior 
que vagi més enllà de la pantalla. 
Per això, busquem a persones dinà-
miques que tinguin una imatge que 
es distancia del prototip de persona 
que juga a videojocs i els organitzem 
esdeveniments presencials per ser 
més propers amb la seva comunitat. 
Aquesta és la clau que ens ha fet tan 
populars respecte a altres empreses 
i equips.

–Quines empreses d’Andorra els fi-
nancen o els donen suport?
–Fins ara ens han finançat de mane-
ra puntual i ens han donat suport 
la marca Kilvil i l’empresa Vilado-
mat, per merchandising i projec-
tes que hem volgut dur a terme. Tot 
i això, hem rebut lamentablement 
bastants no de part d’empreses an-
dorranes i això ha sigut una decep-
ció a escala nacional. D’altra banda, 
Andorra Business i el Govern estan 
començant a buscar formes de col-
laboració i són dues entitats que ens 
han ajudat bastant, tot i que els nos-
tres ingressos també han vingut de 
col·laboracions amb marques inter-
nacionals o amb alta presència a Es-
panya.

–El ministre d’Economia, Jordi Ga-
llardo, vol convertir Andorra en un Si-
licon Valley, això és possible?
–Per arribar a convertir-se en un Si-
licon Valley, no ho sé, sobretot al ni-
vell dels eSports. En l’àmbit de crea-
dors de continguts ja fa temps que 
som un Silicon Valley i no s’ha apro-
fitat. És a dir, el Rubius, The Grefg i 
mil més viuen aquí a Andorra des 
de fa cinc anys i sembla que ara se 
n’adona molta gent. En altres parau-
les, crec que un Silicon Valley és dir 
molt ara mateix, però és positiu que 
treballin en aquesta direcció.

–D’altra banda, vostè va assistir a 
l’entrega de premis d’Esland orga-
nitzada per The Grefg. Va col·laborar 
en l’organització de l’esdeveniment?
–L’organització va ser tota de The 
Grefg amb els seus patrocinadors. 
Nosaltres vam assistir com acom-
panyants de RickyEdit, MateoZ i 
Stark, els quals estaven convidats. 

–Podria relatar-me la seva experièn-
cia en l’esdeveniment?
–La veritat és que va ser un esdeveni-
ment que no té res a envejar a la Pilo-
ta d’Or. El que va aconseguir The Gre-
fg al Palau de la Música de Barcelona 
va ser genial i és probable que en les 
pròximes edicions hi hagi sponsors 
o marques de multinacionals que hi 
vulguin participar. Recordo que un 
cop allà vam veure els creadors de 
contingut més grans del món en un 
mateix lloc i, certament, impressio-
na bastant. Espero que l’entrega de 
premis es continuï celebrant i que 
una d’elles sigui a Andorra.

–Quines nominacions li van agra-
dar més?
–Una de les nominacions que em va 
agradar més va ser la de l’Agustin51 
que va guanyar el premi a l’enfado 
de l’any. L’Agustin51 és un recent, 
però molt bon amic nostre amb el 
qual ens portem molt bé, i em va fer 
molta il·lusió que guanyés aquest 
premi. I una altra nominació que 
també em va agradar va ser la de 
ElXokas com a streamer revelació de 
l’any. Al final tots els premis em 
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This is the first issue of a collecti-
on specializing in luxury tourism 
in the Caribbean. Larimar is «a ra-
re blue variety of the silicate mine-
ral pectolite found only in the Domi-
nican Republic.» This is the defini-
tion of a gemstone that also gives 
its name to the first magazine spe-
cializing in luxury tourism in the 
Caribbean, promoted by its presi-
dent, Enric Dolsa, through which 
it aims to promote the Caribbean 
island in Andorra and Spain.

During the day that took place 
yesterday at Fitur, the 
m o s t  i m -
portant in-
t e r n a t i o -
nal tourism 
fair held an-
n u a l l y  i n 
Madrid, Dol-
sa presen-
ted the first 
issue of Lari-
mar Luxury 
Magaz ine , 
p u b l i s h e d 
by la Porte-
lla real state, 
in the presen-
ce of the am-
bassador of 
the Domini-
can Republic 
in Spain, Juan 
Bolívar Diaz, 
and the Minis-
ter of Tourism and Telecommuni-
cations of Andorra, Jordi Torres, 
among other authorities.

Coincidentally, this year the Do-
minican Republic is the host co-
untry in Fitur and has its own pa-
vilion, for which the country’s pre-
sident, Luis Abinader, was also 
present and a copy could be taken. 
In addition, Abinader was awar-
ded this Tuesday for his support 
of the tourism sector, along with 
other organizations and professi-
onals in the fields of tourism, gas-
tronomy and culture. The Caribbe-
an president also took the opportu-
nity to postulate his island as a safe 
destination in the face of a key ye-
ar in which tourism is expected to 
recover from the coronavirus pan-
demic.

As for Larimar, in Dolsa’s words, 
it is «more than a luxury magazine. 
It is the blog that will allow us to em-
bark on a long journey to discover 
the treasures, secrets and legends 
of the Caribbean Sea». And the Do-
minican Republic, with a turquo-

FITUR
EL PERIÒDIC

33 From top to bottom, part of the 
Larimar team, with the president, Enric 
Dolsa, in the center, in the pavilion of the 
Dominican Republic in Fitur; Enmanuel 
Santana during the presentation; the 
Minister of Tourism of Andorra, the 
Dominican Ambassador to Madrid, 
Dolsa and Santana with a copy of the 
magazine; the President of the Dominican 
Republic, Luis Abinader, with a copy of 
Larimar, in Madrid

In each new 
edition, readers 
will find success 
stories told by their 
protagonists

This is the first issue of a collection 
specializing in luxury tourism in the Caribbean

Dolsa presents 
Larimar magazine 
at the tourism fair

ise paradise to the south and the 
most imposing Atlantic Ocean to the 
north, offers a variety of sports, recre-
ational and entertainment options: 
culture, dance, tobacco, rum, choco-
late or larimar, for example, of cour-
se,  these are just a few examples. The 
capital is Santo Domingo, although 
each region has something to offer 
to all kinds of travelers and budgets.
Larimar, however, specializes in the 
highest level and therefore has a te-
am of Andorran, Spanish and Domi-
nican professionals looking for «the 
perfect showcase to promote art, fas-
hion and culture, as well as tourism in 
luxury and the latest trends in the real 

estate market». In 
each edition, ac-
cording to Dol-
sa in his presen-
tation, readers 
will find diffe-
rent success sto-
ries, narrated 
by their own 
protagonists, 
«excellent per-
sonal i t ies in 
business, po-
litics and so-
ciety.»  Thus, 
for example, 
in  the  f i rst 
sample of La-
r i m a r ,  t h e 
executive di-
rector of the 
Center for Ex-
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And what about any celebrati-
on without music? The Domini-
cans are clear and are ready to turn 
their country into a world music 
benchmark. For the first time, as it 
could not be otherwise, they only 
have the best, being the Colombi-
an J Balvin the soul mate of a musi-
cal experience that kicked off last 
December in Punta Cana to start 
2022 in which disco nights, pool 
parties and all-inclusive are gua-
ranteed.

Larimar Luxury Magazine can 
be found on the PressReader plat-
form in digital version or in the 
establishments of the Spanish Lu-
xury Federation in paper version.H

port and Investment of the Domini-
can Republic, Biviana Riveiro Dis-
la, invites to «know and invest in the 
jewel of the Caribbean», given that it 
is at the junction of North, Central 
and South America.

But if the Dominican Republic 
is known for anything, it is defini-
tely the perfect honeymoon desti-
nation. For this reason, Braulio Se-
gura, wedding planner by professi-
on, or dream producer as he likes to 
call himself, and another example 
of triumph who shares his experien-
ce in the first edition of Larimar, nar-
rates his adventures on the most ex-
traordinary weddings in a privileged 
environment, outdoors and with a 
wide variety of prestigious hotels at 
your fingertips.
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33 The general councilor and head of sports of the municipality, Marc Magallón.
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INCOMPATIBILITY

A
ccording to several lawyers 
consulted by EL PERIÒDIC, 
and in accordance with the 
Qualified Law on the Elec-

toral Regime and the Referendum, 
the Liberal General Councilor and 
Head of Sports Area in the Munici-
pality of Andorra la Vella, Marc Ma-
gallón, is currently in breach of the 
law. Article 54 which provides for 
the incompatibility of charges and, 
therefore, charging two public sala-
ries - one of just over 1,900 euros per 
month to the Council and another 
of more than 4,000 euros per month 
to the municipality. The fact is that 
the text makes it clear that «the po-
sition of general counsel is incom-
patible», among others, with any ac-
tivity of a labor nature that involves 
a salary consideration from the Ge-
neral Council, the Government or 
parapublic or public law entities, 
not having obtained the leave of ab-
sence”.

Taking the definition of public 
entity described in article 13 of the 
Code of Administration, then, it 
is observed that the municipaliti-
es and quarters constitute the Pu-
blic Administration, so that “there 

Magallón violates the law by 
combining two public offices
He is a Liberal general councilor 
and head of the Sports 
Department in the capital

EL PERIÒDIC
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in another public body, such as the 
Democrat Marc Ballestà, who wor-
ked in Andorra Telecom; the Soci-
al Democrat Jan Cartes, head of the 
Culture Department of the Munici-
pality of Andorra la Vella - «exactly 
the same case as Magallón», experts 
specify; the progressive Sílvia Bonet, 
who applied for a leave of absence 
from the SAAS and stopped working 
as a nurse at the hospital or, more re-
cently, Carine Montaner, a former 
professor at the University of Andor-
ra (UdA).

«The question is why the gene-
ral trustee, Roser Suñé, ignored Ma-
gallón’s position in the municipa-
lity and why no one has reported it 
so far,» asks a lawyer, who also ack-
nowledges that when the law was 
passed, in 1993, the general counsel 
at the time considered that, “in such 
a small country, where so many peo-
ple can work in the administration, 
we may have been too restrictive, 
and so we agreed that leave to devo-
te full time to the General Council”.

It should be noted that this un-
veiling coincides with the contro-
versy that has surrounded the libe-
ral Ferran Costa, president of the 
parliamentary group, in recent we-
eks, for the many contracts he rece-
ives from the government and para-
public companies. In addition, Cos-
ta is a majority shareholder in the 
company Esports i Organització Ad-
vent SL, which has recently benefi-
ted from numerous contracts with 
the municipality of the capital. H

JUSTÍCIA

The Administrative Section of 
the Court of Mayors announced 
on Tuesday that the lawsuit filed 
on December 15th by the non-at-
tached general councilor, Cari-
ne Montaner, against the Gover-
nment for the partnership agre-
ement with the pharmaceutical 
company Grifols, through which 
a P3 laboratory is planned to be 
installed in Ordino. Thus, the Exe-
cutive has 13 working days to an-
swer the lawsuit and to send the 
complete original file of the con-
tested act. In addition, the filing 
of the complaint was announced 
in the BOPA to serve as a location 
for potential members. It should 
be noted that Montaner asked 
the administrative jurisdiction of 
the Batllia to issue a sentence and 
declare the «radical and absolu-
te nullity of the right», as stipula-
ted in the Code of Administrati-
on «of all contracts or acts relating 
to the Grifols Project before and 
after the administrative appeal”, 
which did not prosper. H

The Batllia 
accepts 
Montaner’s 
lawsuit
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33 Archive image of Montaner.

MARICEL BLANCH

is no doubt: Magallón violates the 
current law «, In the words of the le-
gal sources to which this newspa-
per has had access. In fact, the same 

sources recall that «there are many 
precedents of all political colors» 
who before joining the General Co-
uncil have resigned their usual job 
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Un genet solitari que normalment 
deambula entre Arizona i Mèxic 
volta per la Massana. En concret, 
es pot trobar a les parets del Museu 
del Còmic, entre les vinyetes origi·
nals de Bajo el cielo de acero, de Jo·
an Mundet. Aquesta és l’exposició 
que ahir el mateix autor va presen·
tar de forma oficial al museu i que 
es podrà gaudir fins al pròxim 12 
de febrer, després que l’organitza·
ció hagi decidit prorrogar la mos·
tra –estava programada fins al dia 
29 de gener– mentre acaba de pre·
parar la següent. Mundet va ex·
plicar als assistents els passos que 
va seguir en la creació d’aquesta 
obra, i altres curiositats de la seva 
professió.

«Aquesta és l’exposició perfec-
ta per a tothom que vulgui veure el 
procés de creació de les pàgines»,  
va remarcar el responsable del 
museu, Marc Huguet, que va preci·
sar que l’espai massanenc compta 
amb un recull de peces originals a 

a partir de les 17.00 hores, quan 
Mundet i els responsables de l’es·
pai massanenc rebran a les per·
sones interessades a veure l’expo·
sició, saludar el dibuixant, i que 
aquest els signi un exemplar del 
còmic. «Serà com una presentació 
extraoficial, però oberta a tot el 
públic», va matisar Huguet, que 
també va assenyalar que al museu 
hi ha disponibles alguns volums 
de Bajo el cielo de acero, a la venda 
per un preu de 30 euros. H

MUSEU DEL CÒMIC
COMÚ DE LA MASSANA / EDUARD COMELLAS

33 Un moment de la inauguració celebrada ahir.

El dibuixant serà 
aquesta tarda al 
museu per fer una 
segona presentació 
i signar exemplars

Joan Mundet presenta l’exposició sobre la 
seva obra ‘Bajo el cielo de acero’ a la Massana

Un western 
entre vinyetes

tinta –és a dir, en blanc i negre–, així 
com altres en color digital. Així ma·
teix, Huguet va recordar que més 
enllà de l’exposició itinerant actu·
al, el museu compta amb «una bibli-
oteca de més 2.000 exemplars i al-
tres exposicions permanents», per 
tots aquells que es vulguin perdre 
durant una estona entre vinyetes.

I què es pot apreciar a la mostra 
actual? El responsable del museu 
va detallar que «l’estil de Mundet 
és sobretot històric, ja que abans 
d’aquest western, ha dibuixat els 
còmics d’Alatriste i Capablanca». El 
primer és una adaptació de la novel·
la d’Arturo Pérez·Reverte, i el segon 
és una obra «de creació pròpia» que 
també està protagonitzada per ban·
dolers, però «ambientada en la Ca-
talunya del segle XVII». En el cas pre·
sent, Bajo el cielo de acero, «està basa-
da en un fet real, però té la inventiva 
de l’autor», va relatar Huguet, que 
va puntualitzar que «pels que el 
coneixen, aquest còmic té un aire 
a Blueberry de Jean Giraud, però 
amb un relat més americà que euro-
peu, perquè la composició per pàgi-

na és de menys vinyetes, i com a mi 
m’agrada dir-ho, és una mica més 
cinematogràfica». 

Mundet té una relació estreta 
amb el Museu del Còmic de la Mas·
sana, ja que a banda de protagonit·
zar en més d’una ocasió les seves ex·
posicions, també ha participat de 
forma assídua a les diferents edi·
cions del Saló del Còmic. I, per tal 
d’atendre els seus seguidors, el mu·
seu ha organitzat un segon esdeve·
niment amb l’autor previst per avui 

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

DISSABTE, 22 DE GENER DEL 2022
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MANIPULADOR
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.

DISSABTE, 22 DE GENER DEL 2022

elperiodic.ad
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Maeva Estevez for-
marà part, final-
ment, de la dele-
gació andorrana 
present als Jocs 
Olímpics  d’Hi -
vern que tindran 

lloc a Pequín del 4 al 20 de febrer. 
Va ser el Comitè Olímpic Andorrà 
(COA) qui va comunicar ahir la notí-
cia a la Federació Andorrana d’Esquí 
(FAE), i la rider, que es trobava en la 
llista d’espera de les classificatòries, 
serà la cinquena competidora que 
representarà Andorra en la cita més 
important dels esports de neu i gel, 
després d’haver-se confirmat la pre-
sència d’Irineu Esteve i Carola Vila 
en esquí de fons, i la de Cande More-
no i Joan Verdú en esquí alpí.

D’aquesta manera, l’snowboard 
també comptarà amb participació 
tricolor en els que seran els primers 
Jocs per a Estevez i, a més, serà la 
banderera del país en la cerimònia 
d’obertura. En un primer moment, 
el COA va explicar que, per prime-
ra vegada, i a causa del calendari de 
competició, el Principat no tindria 
un esportista portant la tricolor en 
la cerimònia, sinó que seria una vo-
luntària de l’organització qui s’en-
carregaria d’això, primant així el 
descans, en aquest cas, dels compe-
tidors de fons que tenen programa-
da la seva primera prova l’endemà 
de l’acte inaugural.

La rider andorrana, que va patir 
un calvari amb la covid-19, no va tar-
dar a expressar la seva alegria a les 
xarxes socials. «És un veritable ho-
nor poder representar el meu petit 
país i ser la banderera durant la ce-
rimònia d’obertura», va publicar Es-
tevez, mentre afegia que «no forma-
va part dels objectius principals de 

@MAEVA_ESTEVEZ

33 Maeva Estevez durant un entrenament aquesta temporada a Passo Stelvio.

En el millor moment
Maeva Estevez participarà finalment en el Jocs Olímpics d’Hivern a Pequín i, a més, serà la banderera

SBX 3 PEQUÍN 2022

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

L’FC Andorra busca tornar 
a la senda de la victòria

L’FC Andorra disputa-
rà el seu primer partit 
de l’any a l’Estadi Naci-
onal en competició ofi-
cial, i ho farà avui, a par-

tir de les 19.00 hores, davant la UE Cos-
ta Brava. Els tricolor no van començar 
el 2022 de la millor manera, en rebre 
un ferm correctiu del Reial Madrid 
Castilla (3-1) a la capital espanyola. 
«No vam fer un partit tan dolent com 
va reflectir el marcador, però sí que és 
veritat que tal vegada vam tornar de 
les vacances massa relaxats», va expli-
car l’entrenador dels andorrans, Eder 
Sarabia. Tanmateix, el tècnic basc va 
assegurar que «hem fet dues setma-
nes intenses d’entrenaments i espe-
rem tornar a mostrar el que som da-
vant la nostra afició». L’FC Andorra 
continua estant en la part alta de la 

FUTBOL 3 LLIGA

D.S.
ANDORRA LA VELLA

classificació, sent tercers, mentre que 
la UE Costa Brava (antiga Llagostera) 
és el penúltim equip de la taula, just 
per sobre del Reial Betis B. A priori, el 
duel podria significar la tornada a la 
senda de la victòria dels tricolor, que 
tan sols compten amb el dubte de Da-
ni Morer, que arrossega algunes mo-
lèsties físiques.

Un altre tema pel qual va ser pre-
guntat Sarabia va ser per la situació 
de Marc Aguado, a qui se’l va relacio-
nar amb el Saragossa, ja que diversos 
mitjans espanyols asseguraven que 
els aragonesos havien preguntat pel 
jugador per avançar la seva tornada a 
la Romareda abans d’hora. No obstant 
això, Sarabia va desmentir els rumors, 
i va assenyalar que «no esperem que hi 
hagi moviments en aquest mercat, tot 
i que sempre estem oberts». H

F.C. ANDORRA U.E. COSTA 
BRAVA

Avui | 19.00 hores
Estadi: Estadi Nacional

la temporada [competir als Jocs], pe-
rò després de Montafon va ser inevi-
table el fet d’il·lusionar-me». I és que 
la de la FAE va aconseguir el passat 
desembre, a Àustria, la classificació 
per a les Finals de la Copa del Món de 
boardercross de Montafon (Àustria), 
entrant així en la història de la FAE, 
sent la primera corredora femenina 
en assolir aquesta fita.

No obstant això, de cop i volta, la 
pandèmia es va creuar en el seu ca-

mí, i després de 16 dies donant po-
sitiu per covid-19, i 12 més de confi-
nament, l’andorrana va seguir amb 
aquest positiu, privant-la en ple-
na classificació per als Jocs de po-
der participar en les Copes del Món 
de Rússia, perdent pràcticament el 
30% del seu calendari i l’opció de 
continuar lluitant per fer-se un lloc 
a la cita olímpica. «És una situació 
molt dura, i no podia caure en pitjor 
context, però no perdo la motivació 

i sé que fins ara hem estat en la bona 
línia i amb molt bona feina així que 
continuem preparant-nos al màxim 
per les pròximes curses», va decla-
rar l’esportista ara fa dues setmanes, 
mentre que ara la notícia no hagués 
pogut arribar en un millor moment. 
«La vida sempre et torna les bones co-
ses, i a mi m’està fent un regal molt 
gran», va acabar dient l’andorrana.

Així doncs, el debut d’Estevez a 
Pequín serà el pròxim dia 9 de febrer 
en la competició de boardercross, 
però viatjarà abans per estar present 
el dia 4 en la cerimònia d’obertura 
que tindrà lloc a l’Estadi Nacional de 
Pequín (El Niu d’Ocell). H

@LAFABRICACRM

33 Vergés intenta una jugada en el darrer duel contra el Reial Madrid B.

La ‘rider’ va patir un 
calvari amb la covid-19, 
que la va privar de poder 
competir en les Copes 
del Món de Rússia

«És un veritable honor 
poder representar 
el meu petit país 
i ser la banderera 
durant la cerimònia 
d’obertura»

Maeva Estevez
RIDER

«No formava part dels 
objectius principals 
de la temporada, però 
després de Montafon 
va ser inevitable el fet 
d’il·lusionar-me»
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BÀSQUET 3 LLIGA ENDESA

El MoraBanc, 
s e n s e  g a i r e 
temps per dige-
rir la derrota del 
dimecres a l’Eu-

roCup davant el Lokomotiv, afronta 
un dels partits més exigents d’aques-
ta temporada a la Lliga Endesa. Els ho-
mes d’Ibon Navarro reben avui, a par-
tir de les 18.00 hores al Poliesportiu, 
el BAXI Manresa, que va assolir fa es-
cassos dies la classificació per a la Co-

El MoraBanc rep 
el Manresa amb 
la voluntat de 
revertir la situació
Els del Principat fan una crida a l’afició per 
superar el context tan delicat en què es troben 

ACB PHOTO / ALBERT MARTÍN

33 Miller-McIntyre intenta la jugada d’atac en el darrer partit disputat a la Lliga Endesa davant el Baskonia.

pa del Rei i se situa actualment en la 
tercera posició de la classificació.

La situació entre ambdós conjunts 
no pot ser més contrària, i és que els 
catalans tan sols han perdut dos dels 
últims 10 partits a la lliga, vencent 
inclús el Barça al Palau, i cedint da-
vant el Reial Madrid per tan sols cinc 
punts. Tot i això, es podria pensar que 
el Manresa arriba relaxat al Principat 
després d’aconseguir l’objectiu de la 
Copa, però per a Navarro «l’equip de 
Pedro Martínez vindrà a jugar-nos de 
la mateixa manera en la qual ho por-
ten fent fins ara, perquè no saben fer-
ho d’una altra». El tècnic tricolor es 
va mostrar optimista, i va explicar 
que «més que una victòria necessi-
tem tornar a sentir-nos bé a la pista, 
recuperar l’alegria i l’energia caracte-
rística», així i tot, també va assegurar 
que aquesta tan esperada recupera-
ció haurà de veure «amb els jugadors, 
i la seva pròpia feina interna de supe-

rar els moments dolents que puguin 
donar-se dins d’un partit».

Per la seva part, el pivot del Mora-
Banc Moussa Diagne va assenyalar 
que «tenim ganes i ambició per tirar 
la situació endavant, i ara més que 
mai és quan més junts hem d’estar 
tots». Tanmateix, el jugador, un dels 
més estimats per l’afició, va voler fer 
una crida, igual que el seu entrena-
dor, als aficionats, que van respondre 
amb una aparició sorpresa al Polies-
portiu quan l’equip va acabar el seu 
entrenament. Organitzat per la Pe-
nya Tricolor, afició i jugadors es van 
fondre en una ovació mútua. H

DAVID SANSALONI
ANDORRA LA VELLA

@DavidSG26

MORABANC BAXI MANRESA

Avui | 18.00 hores
Estadi: Poliesportiu d’Andorra

FAE

33 Medina a Pozza di Fassa.

Gabriel, 37è, i Medina 40a 
als gegants FIS de Lituània

Special Olympics Andorra 
renova la seva junta

L’estació italiana de Pozza di Fassa 
va acollir la prova de gegant dels Na-
cionals de Lituània, amb Bartumeu 
Gabriel i Xavi Cornella com a repre-
sentants masculins de la Federació 
Andorrana d’Esquí (FAE), i Íria Me-
dina i Jèssica Núñez en la discipli-

na femenina. Gabriel va aconseguir 
ser 37è amb un temps d’1.39.34, a 
3.78 del vencedor, l’alemany Fabi-
an Gratz, que es va imposar amb 
1.35.36, mentre que Cornella, per la 
seva part, no va poder completar la 
primera mànega.

En fèmines, Medina va asso-
lir la 40a posició amb un registre 
d’1.43.76, a 6.21 de la guanyadora, 
la canadenca Valerie Grenier, que 
va pujar a l’esglaó més alt del podi 
amb un temps d’1.37.55. Finalment, 
Núñez no va poder completar la se-
gona mànega després de lluitar de 
gran manera la primera. Els joves 
esquiadors andorrans segueixen, 
d’aquesta manera, sumant experi-
ència en les distintes curses FIS. H

Els de la FAE es queden a 
3.78 i 6.21, respectivament, 
dels vencedors

ESQUÍ 3 ALPÍ RUGBI 3 CAMPIONAT

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La federació Special Olympics Andor-
ra ha escollit nova junta directiva en 
assemblea extraordinària celebrada 
el passat 12 de gener. L’única candi-
datura que ha concorregut a les elec-
cions, i que ha estat escollida per una-
nimitat, l’encapçala Jordi Mora com 

Jordi Mora, fins ara 
vicepresident, pren el 
relleu a Àlex Terés

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

a president. L’acompanyen Albert 
Navarro com a secretari, Imma To-
màs com a representant dels pares, 
Xavier Sànchez com a representant 
dels atletes, Estíbaliz González com 
a tresorera, José Antonio Pérez Alon-
so com a director nacional, i Fran-
cesca Ros, Pere Cervós i Víctor Mar-
tínez com a vocals. Per petició de 
l’equip directiu, Àlex Terés conti-
nuarà vinculat a l’entitat com a vi-
cepresident de relacions externes, 
amb l’objectiu de mantenir i ampli-
anr les relacions de l’entitat. H

«Més que una victòria 
necessitem tornar a 
sentir-nos bé a la pista, 
recuperar l’alegria i 
l’energia característica»

«Tenim ganes i ambició 
per tirar la situació 
endavant, i ara més que 
mai és quan més junts 
hem d’estar tots»

IBON NAVARRO MOUSSA DIAGNE
ENTRENADOR DEL MORABANC JUGADOR DEL MORABANC



19el Periòdic d’AndorraPàgines especials: futbol DISSABTE, 22 DE GENER DEL 2022

FUTBOL 3 COPA CONSTITUCIÓ PROTECVALL

4 Llocs per a 
semifinals en joc

FAF

FAF

33 Vieira i Jaunde disputen una pilota en un duel de lliga entre Atlètic d’Escaldes i UE Santa Coloma.

A 
quest diumenge, arriben 
els quarts de final de la Co-
pa Constitució Protecvall. 
En joc, les 4 places per a les 

semifinals. 6 equips de la Lliga Multise-
gur Assegurances i 2 de la Lliga Unida.

ATLÈTIC CLUB ESCALDES – UE 
SANTA COLOMA
(12.00H – TWITCH FEDANDFUT – 
RÀDIO VALIRA)

Duel d’alçada per donar el tret de sorti-
da als quarts de final de la Copa Consti-
tució Protecvall. Atlètic Club Escaldes 
i UE Santa Coloma disputaran una eli-
minatòria entre dos candidats a gua-
nyar el títol. Els dos equips han sumat 
la victòria aquesta setmana a la Lliga, 
i arriben amb la moral alta. Serà l’es-
trena a la Copa dels escaldencs, men-
tre que els colomencs arriben després 
d’eliminar l’Encamp.

INTER CLUB ESCALDES –
FC SANTA COLOMA
(16.00H – TWITCH FEDANDFUT – 
DIARI TV)

Eliminatòria amb tot obert també en-
tre Inter Club Escaldes i FC Santa Co-
loma. El líder de la Lliga jugarà contra 
els colomencs, que tenen moltes espe-
rances depositades en aquesta Copa 
Cotitució Protecvall. Els escaldencs ar-
riben després d’elimina el vigent cam-
pió als vuitens, mentre que el FC San-
ta Coloma es va desfer del FC Ordino. 

RESTAURANT MANACOR 
EXTREMENYA –
CE CARROI
(12.00H – YOUTUBE FAF TV LIVE 
– DIARI TV)

Partit entre un equip de la Lliga Mul-
tisegur Assegurances i un de la Lliga 
Unida. UE Extremenya i CE Carroi bus-
caran el seu lloc a semifinals. Per a tots 
dos equips és una oportunitat per mi-
rar d’avançar ronda. L’Extremenya de-
buta a la Copa, mentre que el Carroi 
arriba després d’eliminar l’Immobili-
ària CISA FS La Massana, també de la 
Lliga Unida.

PENYA ENCARNADA 
D’ANDORRA – UE ENGORDANY
(16.00H – YOUTUBE FAF TV LIVE)

Els quarts de final de la Copa Constitu-
ció Protecvall es tancaran amb el duel 
entre el Penya Encarnada d’Andorra i 
la UE Engordany. Oportunitat també 
per a tots dos equips per buscar la clas-
sificació per a les Semifinals. El Penya 
arriba després de superar als vuitens 
de final l’Atlètic Amèrica, mentre que 
l’Engordany va eliminar el Ranger’s. H
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L´anticicló, situat 
sobre les illes 
Britàniques, 
continuarà 
mantenint l´estabilitat 
atmosfèrica, i no 
s´esperen canvis.

Demà les altes 
pressions s´estendran 
per bona part 
d´Europa occidental, 
mantenint l´estabilitat, 
el domini del sol i les 
inversions tèrmiques 
matinals.

Estabilitat
atmosfèrica
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3 EL MÉTODO WILLIAMS

El film narra la història de Richard Willi-
ams, un pare inassequible al desànim 
que va ajudar a criar a dos de les ateletes 
més extraordinàries de tots els temps.

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

HARRY POTTER Y LA PIEDRA FILOSOFAL  19.00

HARRY POTTER Y LA CÁMARA SECRETA    22.00 

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS  19.15  22.15 

EL MÉTODO WILLIAMS   19.00  22.00

AGENTES 355  18.30  21.30

SCREAM  20.00   22.30

LUNÁTICOS 17.15

CANTA 2 17.30

HARRY POTTER Y LA PIEDRA FILOSOFAL EEEE
HARRY POTTER Y LA CÁMARA SECRETA EEE
EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS EEEE
EL MÉTODO WILLIAMS EEE
AGENTES 355 EE
CANTA 2! EEE
SCREAM EEE

3 AGENTE 355 3 DELICIOSO

Quan una arma ultrasecreta cau en 
mans d’uns perillosos mercenaris, 
l’agent  especial de la CIA, Mason «Ma-
ce» Brown, ha d’unir forces amb altres 
agents per a una missió letal.

França, segle XVIII. En les albors de la 
Revolució Francesa, el prestigi d’una 
casa noble depèn sobre tot de la qualitat 
de la taula. Quan el talentós cuiner Man-
ceron és despetxat pel Duc de Cham-
fort perd el gust per cuinar i decideix tor-
nar a casa, al camp. Allà coneix la mis-
teriosa Louise, que li torna la passió per 
la cuina.

3 HARRY POTTER Y LA PIEDRA 
FILOSOFAL
El dia en que compleix onze anys, Har-
ry Potter descobreix que es fill de dos 
mags dels que ha heretat poders mà-
gics. A la escola Hogwarts, on s’educa 
altres nens amb poders aprendra el ne-
cessari per arribar a ser un bon màgic.

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Un jove i ambiciós firant amb un 
innegable talent per manipular la 
gent amb unes poques parau-
les ben triades, es compinxa amb 
una piscòloga que encara és més 
perillosa que ell.

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS 
PERDIDAS

ESTRENA

3 SCREAM

Nova entrega de la franquícia de terror 
‘Scream’. Una dona torna a la seva ciutat 
natal per mirar d’esbrinar qui ha estat co-
metent una sèrie de crims misteriosos.

ESTRENA ESTRENA
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DISSABTE, 22 DE GENER DEL 2022

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dissabte 22 
F. Gran 

Av. Meritxell 83 
Andorra la Vella

Tel. 828009

Diumenge 23 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 828717

Dilluns 24 
F. del Pont 

Av. Meritxell 38 
Andorra la Vella

Tel. 801111

Dimarts 25
F. Carlemany

Av. Carlemany 83
Escaldes-Engordany

Tel. 805444

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

08:00
InfoNeu

09:00
Club Piolet

10:00
InfoNeu

12:55
La rotonda

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:10
El Trànsit

14:50
La Terre vue du Sport

15:00
Informatiu migdia

15:25
Club Piolet

16:25
Informatiu migdia

16:50
El Trànsit

19:40
Club Piolet

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:10
La rèplica

21:55
Crèdit Andorrà GSeries: Resum de la 
segona prova

22:20
A l’alça

22:45
El cafè dels matins

01:00
Àrea Andorra Difusió

Club Piolet09.00
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BERTA MIQUEL

Berta Miquel és gimnasta, i actualment for-
ma part de l’equip nacional de la Federació 
Andorrana de Gimnàstica (FAG) en la discipli-
na de rítmica. Amb tan sols 15 anys (en farà 
16 aquest any) Miquel s’ha convertit en una 
de les cares visibles d’aquest esport al país, i 
combina les seves hores lectives amb els en-
trenaments, amb tot el sacrifici i la dedicació 
que això comporta.
 
–Com va començar amb la gimnàstica?
–Els meus pares em van animar a provar al-
guns esports, a veure si m’agradaven, i un any 
vaig anar a veure la Gimnastrada i a partir 
d’aquí vaig començar a la gimnàstica.

–Per què va escollir la rítmica?
–Vaig veure que la rítmica era més elegant 
des del meu punt de vista, i em podia donar 
l’opció de transmetre molt més dins de la pis-
ta. Era com que s’acoblava més al que jo esta-
va buscant, i m’agradava.

–Va començar als sis anys. En quin moment es 
va adonar que podia arribar més lluny?
–No em vaig adonar que estava evolucionant 
fins que tenia 12 anys aproximadament. Ana-
va entrenant, al meu ritme, i a poc a poc ana-
ven pujant-me de categoria, i en júniors ja vaig 
ser conscient que podia donar més de mi ma-
teixa.

–Quin moment, en el que porta de carrera es-
portiva, se li ha quedat gravat?
–El passat europeu a Kíev. No tenia res a veure 
amb cap competició que havíem fet fins al mo-
ment, i les instal·lacions eren increïbles. Tam-
bé els Campionats d’Espanya del passat estiu 
van tenir un ambient que vaig gaudir molt.

–Què sent quan està en plena competició, re-
presentant el país?
–Una barreja entre nervis i motivació. Quan 
ets més petita no t’adones que estàs represen-
tant a tot un país, però quan ja ets conscient 
és quan t’entra aquesta pressió i és en aquest 
moment quan has d’estar més segura i treure 
tot el que tens. 

–Tot i el sacrifici, què té la gimnàstica que la 
motivi a seguir endavant?
–Alguna cosa té, no sabria dir-li què (riu). Fent 
rítmica m’oblido de la resta de coses. A tra-

«Mentre continuï tenint il·lusió i 
motivació seguiré donant-ho tot»
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vés d’aquest esport pots mostrar molts sen-
timents, deixar-ho anar tot, i crec que és 
l’aspecte que més m’agrada.

–Quins objectius té al cap aquest any?
–El principal és aconseguir estar en l’europeu 
del pròxim mes de maig a Israel, i continuar 
millorant com a esportista a poc a poc, per 
mi mateixa per a arribar cada dia una mica 
més lluny.

–Podem dir que encara ens queda temps per 
continuar gaudint de Berta Miquel?
–Completament. Mentre continuï tenint les 
mateixes ganes, il·lusió i motivació seguiré do-
nant-ho tot per la gimnàstica.

–Un somni?
–La màxima aspiració seria ser campiona 
olímpica, però, tot i això, no seria aquesta me-
ta la que em faria deixar la gimnàstica, i conti-
nuaria fent el meu camí. H

Berta
Miquel
GIMNASTA

El passat maig va sortir 
campiona de Catalunya 
en fer-se amb l’or en 
pilota i la plata en 
maces.

PER
David
Sansaloni
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